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Ötən sayımızda ABŞ-ın Los-Anceles şəhərində işıq üzü görən 
“Azerbaijan International” jurnalının baş redaktoru, ölkəmizin dostu 
Betti Bleyerin 5 dekabr 1999-cu ildə Azərbaycan Prezidenti Heydər 
Əliyevdən aldığı və həmin nəşrin 1999-cu il saylarında ingilis dilində 
dərc edilmiş “İyirminci əsrdə geriyə baxış: şəxsiyyət və peşəkarlıq” 
adlı müsahibənin tərcüməsini oxucularımıza təqdim etdik. Tarixi çap 
materialının böyük maraqla qarşılandığını nəzərə alıb xanım  Betti 
Bleyerin Azərbaycanın Ümummilli liderindən 1996-cı il aprelin 4-də 
aldığı müsahibənin də ana dilimizdə mətnini ilk dəfə dərc edirik.

Betti Bleyer: Azərbaycanla maraqla-
nan hər kəs bilir ki, siz prezident seçildik-
dən sonra ölkədə çox böyük və əhəmiy
yətli dəyişikliklər baş verib. Azərbaycan 
beynəlxalq neft şirkətləri ilə zəruri müqa-
vilələr imzalayıb, yeni Konstitusiya qəbul 
edib, yeni Parlament seçib və Bakıda 
nəzərəçarpacaq dərəcədə böyük tikin-
ti və bərpa işləri vardır. Sizin fikrinizcə, 
prezidentlik dövrünüzün ilk üç ili ərzində 
başqa hansı mühüm hadisələr baş ver-
mişdir?

Heydər Əliyev: Sizin qeyd etdiyiniz 
kimi, Azərbaycanda böyük dəyişikliklər 
baş vermişdir. Ancaq mən deməliyəm 
ki, bütün bu dəyişikliklərin ən mühüm 
nəticəsi bizim respublikada yaratdığımız 
sabitlikdir. Sabitlik həyati vacib bir nailiy
yətdir. Ermənilərlə faktiki olaraq atəşkəsə 
nail olunub. Halhazırda biz müharibə 
vəziyyətində deyilik. Biz altı il ərzində 
ərazimizi müdafiə etməyə məcbur edildi-
yimiz bir vaxtda  qantökülmənin kulimi
nasiya nöqtəsinə çatdığı vaxtda atəşkəsə 
nail olmuşuq. İki ildir ki bu davam edir. 
Bütün döyüşlər, bütövlükdə Azərbaycan 
torpağında baş verib. İnsanlar hər gün 
müharibədə ölürdü. Beləliklə, atəşkəs bi-
zim üçün böyük nailiyyətdir.

Əlbəttə, 20 faiz torpaqlarımız erməni 
silahlı qüvvələri tərəfindən indiyədək işğal 
olunub. Əhalimizin bir milyonu hələ də 
qaçqındır, onlar məhz öz vətənlərində öz 
evlərindən köçürüldülər. Həmin faciəvi 
faktlar bu gün mövcuddur, doğrudur, onlar 
bu hadisələri mən prezident seçilməzdən 
əvvəl etdilər. Ancaq bu keçmişdə üçqat 
faciə idi: bizim köçürülən əhalimizin 
faciəsi, işğal altında olan ərazimizin faciə-
si və həqiqətdə qurtarmayan müharibənin 
faciəsi. Öz torpağımızda erməni təcavüzü 
ilə üzləşəndən, 1988ci ildən bəri bizim 
vəziy yətimiz bu cür olmuşdu.

Müharibənin gətirdiyi mürəkkəb-
liklərlə yanaşı, respublikada birbiri ilə 
hakimiyyət uğrunda mübarizə aparan 
müəyyən qruplar var idi. Və təkcə bu fakt 
ixtişaşa və sabitliyin pozulmasına səbəb 
oldu. Soyğunçuluq, qətl və oğurluq halları 
artdı. 1994cü ildə müəyyən silahlı qrup
lar dövlət çevrilişinə cəhd etdi və 1995ci 
ildə hakimiyyəti ələ keçirmək üçün başqa 
bir çevriliş cəhdi bir qrup polis tərəfindən 
təşkil edildi. Dövləti qorumağın əvəzinə, 
onlar silahlarını dövlətə qarşı çevirdilər. 
Baxmayaraq ki, bu şəxslər polis sistemində 
idi, bu insanların özlərinin əksəriyyəti ci-
nayətkarlar idi. Onlar qarət edirdilər və 
pula görə insanları öldürürdülər, uşaqları 
oğurlayır və girov götürülmüş şəxsi geri 
qaytarmaq üçün hədələyib pul alırdılar.

Siz iki il əvvəl burada idiniz, beləliklə, 
siz o vaxt mövcud olan vəziyyətlə bugünkü 
vəziyyəti müqayisə edə bilərsiniz. Si-
lahlanmış cinayətkarlar küçələri gəzirdi. 
İndi insanların istədikləri vaxtda küçədə 
gəzməsi üçün tamamilə əminamanlıqdır. 
Beləliklə, biz respublikada siyasi və sosial 
sabitliyi pozmağa cəhd etmiş o qüvvələrin 
qarşısını almağı bacardıq.

Sabah (aprelin 5də) biz son iki il ər-
zində Azərbaycanda baş vermiş sosial və 
siyasi hadisələrin səbəblərini təhlil etmək 
məqsədilə Respublika Sarayında ümu-
mi yığıncaq keçirməyə hazırlaşırıq. Biz 
gələcəkdə belə hadisələrin təkrar olunma-
ması üçün tədbirlər müəyyən etmək istəy-
irik. Cəmiyyətin bütün təbəqələrini təmsil 
edən 2500dən çox nümayəndə görüşdə 
iştirak edəcək. Müxalifət də daxil olmaq-
la, bütün siyasi partiyalar iclasda iştirak 
edəcək.

Sabitlik çox vacibdir. Sabitlik ol-
madan, ölkə xarici şirkəti cəlb edə bilməz. 
Mən Azərbaycana xarici investisiyanı 

gətirmək istəyirəm. Azərbaycanda yarat-
dığımız sabitlik xarici sərmayədarlara 
bizimlə bağlı maraqlarını ifadə etməyə 
imkan vermişdir. Əgər biz sabitliyə nail ol-
masaydıq, yeni Konstitusiyamızı qəbul edə 
bilməzdik və yeni demokratik Parlamenti 
seçə bilməzdik. Bunlar bizim üçün yeni 
müstəqil respublikamızda ilk nailiyyətlərin 
bəziləridir. Sabitlik ötən iki ildə bizim ən 
böyük nailiyyətlərimizə səbəb olub.

Betti Bleyer: Bizim jurnalımızda 
bu ötən dörd ildə müxtəlif mədəni və zi-
yalılarla bağlı buraxılışlarda məsələn, 
ədəbiyyat, incəsənət və musiqini sistemli 
şəkildə öyrənmişik. İndi biz elmdəki əsas 
töhfələrin bəzilərini tədqiq edirik. Mən 
həmişə azərbaycanlıların bu sahələrdə 
nailiyyətlərinin səviyyəsindən heyrətlən-
mişəm. Belə yüksək səviyyələr Sovet 
dövründə əldə edilib.

Bu gün intellektual töhfələr verən in-
sanlar ciddi iqtisadi çətinliklərlə üzləşir. 
Əlbəttə, siz məndən daha yaxşı bilirsiniz ki, 
bir çoxları ölkəni tərk etməli olmuşdur və 
sadəcə ailələrini dolandırmaq məqsədilə, 
hətta daha çox öz sənətlərilə deyil, müx-
təlif başqa fəaliyyətlərlə məşğul olmuşdu-
lar. Sizə sualım budur ki, respublikada 
intellektual və mədəni resursların bu xəz-
inələrini qorumaq üçün bu gün nəzərdən 
keçirilən konkret strategiyalar varmı?

Heydər Əliyev: Azərbaycanlılar çox 
istedadlıdır. Bizim bəzi çox istedadlı in-

sanlarımız var. Elmin, ədəbiyyatın və in-
cəsənətin inkişafına Azərbaycanda həmişə 
böyük diqqət göstərilmişdir. İstedadlı in-
sanlar yaxşı ali təhsil almışlar və onlara qa-
biliyyətlərini nümayiş etdirmək üçün şərait 
yaradılmışdır. Mən əvvəl, 70ci illərdə bu-
rada işləyəndə bu məsələlərə böyük diqqət 
göstərirdim. Biz o illər ərzində universi-
tetləri, teatrları və konsert zallarını tikdik. 
İşləmək üçün sənətkarlara və ziyalılara əl-
verişli şərait yaradıldı.

Ancaq bu həqiqətdir ki, keçid dövründə 
bu istedadlı insanların potensialını opti-

mallaşdırmaq çox çətin olmuşdur, çünki 
iqtisadi vəziyyət çətindir. Digər tərəfdən 
də 19891993 illərdə bu problemlərə çox 
diqqət göstərilmədi.

Əgər bu yaxınlarda mətbuatı 
izləmisinizsə, siz görə bilərsiniz ki, biz bu 
günlərdə nə qədər yubileylər keçirmişik. 
Azərbaycanda yubileylər bir şəxsin 
əldə etdiyi nailiyyətlərini qeyd etmək 
üçün çoxlu nitqlər, ziyafət və musiqi 
ilə təşkil edilən təntənəli tədbirlərdir. 
Yubileylər, adətən, şəxsin 50, 60 və 70 
yaşı münasibətilə keçirilir. Əgər şəxsin 
nailiyyətləri böyükdürsə, cəmiyyət, adətən 
onun ölümündən çox sonralar yubileylərini 
qeyd etməyə davam edir.

Məsələn, mən şairlərin–mərhum 
Səməd Vurğunun və mərhum Süleyman 
Rüstəmin 90 illik yubileylərinin qeyd 
edilməsi haqqında fərmanlar imzaladım. 
Biz bu yaxınlarda mərhum müğənni Rəşid 
Behbudovun 80 illik yubileyini keçirmişik. 
Mərhum bəstəkar Üzeyir Hacıbəyovun 
xatirəsini böyük hörmətlə yad etdik. Biz 
iyirminci əsrin əvvəllərində “Molla Nəs-
rəddin” jurnalının redaktoru, böyük ədib 
Cəlil Məmmədquluzadənin 125 illik yubi-
leyini dövlət səviyyəsində qeyd etdik. 
Sonra tarixçi Sara Aşurbəyli var idi, bu 
keçən yanvar 90 illiyində özü də iştirak 
etdi. Həmçinin biz mərhum rəssam Səttar 
Bəhlulzadənin anadan olmasının 85 illik 
və mərhum cərrah Mustafa Topçubaşovun 

100 illik yubileylərini qeyd etdik. Üç il əv-
vəl heç kim xalqımıza belə güclü mədəni 
və intellektual töhfələri bəxş edən bu 
böyük şəxsiyyətlərə, ümumiyyətlə diqqət 
yetirmirdi.

Siz strategiyalar haqqında soruşdunuz. 
İki, yaxud üç il sonra mən əminəm ki, biz 
respublikada böyük iqtisadi müvəffəqiy
yətə nail olacağıq. Biz iqtisadi cəhətdən 
güclü olan kimi, bu sahələrdə çalışan in-
sanların iqtisadi vəziyyətini gücləndirmək 
üçün əlimizdən gələni edəcəyik. Bu gün 
mənim məqsədim onları mənəvi cəhət-

dən dəstəkləməkdir. Dövlət səviyyəsində 
kiminsə yubileyini qeyd etmək unudul-
maz hadisə olur və o şəxsi qəhrəman səvi-
yyəsinə yüksəldir, bir növ onun əməyi 
bir daha şərəfə və ehtirama layiq görülür. 
Yubileylər cəmiyyətimizə ən böyük və 
gözəl töhfələri bəxş etmiş insanların 
bəzilərinin yada salınmasına kömək edir.

Betti Bleyer: Bu il hər ikisi, Rusiya 
və Amerika Birləşmiş Ştatları prezident 
seçkiləri keçirirlər. Mənə elə gəlir ki, 
prezidentlərin hər ikisi, Yeltsin və Klin-
ton Azərbaycandan “kiçik mənfəət əldə 
etmək” və təkrar seçilməyə nail olmaq 
üçün özlərinə kömək məqsədilə siyasi bax-
ımdan istifadə etməyə cəhd edə bilərlər. 
Onların hər ikisi Dağlıq Qarabağ müna
qişəsi ilə bağlı sülh prosesində vasitəçilər 
kimi görünürlər. Siz onların, sadəcə öz 
siyasi məqsədləri üçün vəziyyətdən is-

tifadə etməyə cəhd etdiklərinin və re-
gionda uzunmüddətli sülhü təmin etməyi 
əslində istəmədiklərinin mümkünlüyünü 
düşünürsünüzmü? Bu haqda nə deyə 
bilərsiniz?

Heydər Əliyev: Siyasi məqsədləri 
başa düşmək həmişə çox çətindir. Hər 
ikisi–Rusiya və Amerika Birləşmiş Ştat-
ları böyük dövlətlərdir və bu təbiidir ki, 
təkrar seçilmək istəyən hər bir kəs hamı 
 tərəfindən tanınmağa və bəyənilməyə nail 
olmağa cəhd edərdi.

Hər şeydən əvvəl, deyə bilərəm 
ki, ümid edirəm prezident seçkiləri bu 
ölkələrin hər ikisində demokratik qaydada 
keçiriləcək. İkincisi, əgər kimsə fikirləşir 
ki, o, öz siyasi məqsədləri və gündəmdə 
qalması üçün Azərbaycandan istifadə edə 
bilər, o, səhv edir. Azərbaycan müstəqil 
ölkədir və biz kiminsə siyasi məqsədlərinə 

xalqımızı qurban verməyəcəyik.
Betti Bleyer: Xarici investisiya baxı

mından vacib qanunvericilik var ki, ya 
xarici investisiyanı qorumaq üçün tama-
milə mövcud deyil, ya da o, hələ çox ef-
fektiv işləmir. Məsələn, verginin miqdarı. 
Beynəlxalq şirkətlərin bu ölkədə çoxlu 
problemləri və narahatlıqları var. Bu isla-
hatlarla bağlı sizin planlarınız nədir?

Heydər Əliyev: 1996cı ildə biz 
bu problemlərlə bağlı iclas keçirməyi 
planlaşdırırıq. Hər şeydən əvvəl, biz 
özəlləşdirmə prosesini sürətləndirmək 

niy yətindəyik. Bir neçə gün əvvəl biz 
kənd təsərrüfatında islahatlarla bağlı iclas 
keçirdik. Kənd təsərrüfatı azad bazar iqti-
sadiyyatı ilə əlaqəli olduğuna görə tezliklə 
kənd təsərrüfatı qurumlarında böyük dəyi
şikliklər müşahidə olunacaq. Biz yaxın 
gələcəkdə mülkiyyətin özəlləşdirilməsini 
şərtləndirən torpaq islahatları haqqın-
da yeni qanun qəbul etməyi nəzərdə tu-
turuq. Bu, çox əhəmiyyətli qanun olacaq. 
Nəhayət, bu proseslər və tapşırıqlar həll 
edilir, verginin miqdarı kimi problemlər 
qaydasına düşəcək və həll etmək tamamilə 
asan olacaq.

Güclü, sabit bir ölkəni idarə etmək çox 
çətin deyildir. Ancaq kiçik və çoxlu prob-
lemləri olan ölkəni idarə etmək son dərəcə 
çətindir. Əgər daha az problem olsaydı, biz 
onları daha tez həll edərdik.

Betti Bleyer: Azərbaycanın Prezidenti 
kimi sizə ən böyük məmnunluğu gətirən 
şeylər hansılardır?

Heydər Əliyev: Həqiqətən, mən prezi-
dent olmaq istəmirdim. İnsanlar məndən 
prezident olmağımı ölkəni idarə etməyimi 
istədi. Mənim ən böyük narahatlığım, ən 
böyük marağım xalqdır. Mənim həqiqətən 
heç bir başqa narahatlığım yoxdur. Mənim 
heç bir başqa şəxsi marağım yoxdur. Mən 
istəyirəm ki, bizim ölkəmiz güclü müstəqil 
ölkə olsun! Mən özümə və Azərbaycana 
inanıram və bu inam məni əmin edir ki, 
indi üzləşdiyimiz çətinliklərin çoxuna xalq 
olaraq qalib gələcəyik.

İngilis dilindən tərcümə etdi: 
Süsənbər AĞAMALIYEVA, 

filologiya üzrə fəlsəfə doktoru

İlk dəfə XQ-də

Heydər Əliyev: 
“Mən istəyirəm ki, bizim ölkəmiz 
güclü və müstəqil olsun!”
Heydər Əliyevin birinci prezidentlik dövrü

Əbədiyaşar liderin ölməz məfkurə irsi
 AMEA Naxçıvan Bölməsində Ümummilli lider Heydər Əliyevin anım 

gününə həsr olunmuş elmi konfrans keçirilib.

AMEA Naxçıvan Bölməsinin mətbuat 
xidmətindən “Xalq qəzeti”nə verilən mə-
lumata görə, konfransdan öncə Ulu öndər 
Heydər Əliyevin və ölkəmizin ərazi bütöv-
lüyü uğrunda canından keçmiş şəhidlərin 
əziz xatirəsi bir dəqiqəlik sükutla yad edi-
lib, Dövlət Himni səsləndirilib.

“Əbədi yaşar lider” adlı konfransı giriş 
sözü ilə AMEA Naxçıvan Bölməsinin səd-
ri, akademik İsmayıl Hacıyev açıb.

Akademik çıxışında bildirib ki, Ulu 
öndər Heydər Əliyev müasir Azərbaycan 
dövlətinin banisi və qurucusudur. Xalqın 
yaddaşına əsl xilaskar kimi həkk olmuş 
Heydər Əliyev Ümummilli lider statusu-
nu gərgin və uzaqgörən siyasi fəaliyyəti, 
Azərbaycanın sabahı üçün gördüyü mü-
hüm işlərlə qazanmışdır.

Bölmə sədri Ümummilli liderin yüksək 
idarəçilik bacarığından, yürütdüyü uzaq-
görən siyasətdən və həmin siyasətin bu 
gün ölkənin inkişafına bəxş etdiyi töhfələr-
dən söz açıb.

Məruzələrin təqdimatı ilə öz işinə da-
vam edən konfransda İncəsənət, Dil və 
Ədəbiyyat İnstitutunun direktoru, AMEA

nın müxbir üzvü Əbülfəz Quliyev “Ümum-
milli lider Heydər Əliyev və Türk dünyası-
nın inkişaf strategiyası”, Tarix, Etnoqrafiya 
və Arxeologiya İnstitutunun elmi işlər üzrə 
direktor müavini, AMEAnın müxbir üzvü 
Vəli Baxşəliyev “Vətənə və xalqa xidmə-
tin nümunəsi”, Əlyazmalar Fondunun di-
rektoru, filologiya elmləri doktoru Fərman 
Xəlilov “Ulu öndər  Heydər Əliyev və klas-
sik irs” mövzusunda məruzə ediblər.

AMEAnın müxbir üzvü, professor 
Əbülfəz Quliyev Ümummilli liderin fəa-
liyyətində Türk dünyasının birliyi məsələ-
sinin yerindən, türk dövlətləri arasında mə-
dəni əlaqələrin genişləndirilməsi və türk 
xalqlarının mədənimənəvi birliyi məsələ-
si ilə bağlı həyata keçirdiyi işlərdən bəhs 
edib. Ulu öndərin İstanbul Bəyannaməsi-
nin imza mərasimində söylədiyi nitqdən 
gətirdiyi nümunələr əsasında Heydər Əli-
yevin türk dövlətləri qarşısında müəyən-
ləşdirdiyi vəzifələri diqqətə çatdırıb. Bu 
gün daha da güclənən Türk dünyasının 
timsalında reallaşan Heydər Əliyev ideya-
larından söz açıb.

AMEAnın müxbir üzvü, professor 
Vəli Baxşəliyev məruzəsində Ulu öndərin 
Azərbaycana rəhbərliyinin birinci və ikinci 
dövründə ölkədə baş verən inkişaf və yeni-
liklərdən danışıb. 

Alim Heydər Əliyevin qanlı 20 Yanvar 
hadisəsinə verdiyi obyektiv qiyməti, nü-
mayiş etdirdiyi qətiyyətli mövqeyi onun 
Azərbaycanın xilaskarı missiyasını uğurla 
yerinə yetirəcəyinə işarə kimi səciyyələn-

dirib. Parçalanmaq təhlükəsi ilə üzləşən 
ölkənin xilası, Ermənistanla atəşkəsin im-
zalanması, neft strategiyası sahəsində gö-
rülən işlər, beynəlxalq investorların ölkəyə 
cəlb olunması, dünya dövlətləri ilə əlaqələ-
rin möhkəmləndirilməsi və Azərbaycanın 
beynəlxalq nüfuzunun artmasında Ulu ön-
dərin mühüm rolunu vurğulayıb. Ömrünü 
xalqın gələcəyinə həsr etmiş dahi liderin 
azad, müstəqil Azərbaycanın işıqlı sabahı 

üçün gördüyü işlərdən bəhs edib.  Heydər 
Əliyev ideyalarının bu gün də uğurla da-
vam etdirildiyini dilə gətirib.

Filologiya elmləri doktoru Fərman Xə-
lilov “Ulu öndər Heydər Əliyev və klassik 
irs” mövzulu məruzəsində Ümummilli li-
derin mədəniyyətimizə, ədəbiyyatımıza 
qayğısından danışıb.

Məruzə Heydər Əliyevin “Kitabi – 
Dədə Qorqud” irsinin gələcək nəsillərə 
daha dolğun çatdırılmasını və tədqiqat-
çıların əsərdən istifadəsini təmin etmək 
məqsədilə imzaladığı sərəncam, dahi 
Azərbaycan şairi Nizami Gəncəvi irsinin 
tədqiqi, təbliği və mühafizəsi, Cənubi 
Azərbaycanla ədəbimədəni əlaqələrin 
yaradılması ilə bağlı görülən işlər və dahi 
şair Hüseyn Cavidin nəşinin Vətənə gə-
tirilməsi kimi 4 mühüm məsələni əhatə 
edib. Fakt və mənbələrdən gətirdiyi nü-
munələr əsasında fikirlərini izah edən 
alim sonda Heydər Əliyev ideyaları əsa-
sında irəliləyən Azərbaycanın müasir in-
kişafına nəzər yetirib.

Səbuhi HƏSƏNOV 
XQ




